



ကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပုၤဂွံဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိၣ်ဒုၤသဝီပုၤ

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်

လၢနီၣ်ဝုဘၢၣ် ၁၇သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-242-D1

ဘျးဒဝဲၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်- SAC ခးတပျါကျိဖးဒိၣ်, တၢ်မၤသံ, တၢ်ဖိၣ်ဒုးဃာ်, တၢ်မၤဆါပယုဲ, တၢ်ဒွဲၣ်အူဟံၣ်ဃီ, ဒီးသဝီဖိတၢ်ဃုာ်မုၢ်ဟးဖျိးဖဲ ကစၢ်ဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, လၢယုၤ ၂၀၂၃နံၣ်

တၢ်ပာ်ဖျါအဖုၣ်တဘျီအံၤ ပာ်ဖျါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်အသးဖဲ ကစၢ်ဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဘျးဒဝဲၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် ဖဲလၢယုၤ ၂၀၂၃နံၣ်, လၢအဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဒုးတၢ်ယုၤလၢ ထံကီၢ်တၢ်ပာ်တၢ်ပြးကီၣ်ကးကရူာ် (SAC) ဒီး တၢ်ဒိသဒါကမုၢ်သုး (PDF) ခဲဖုအဘၣ်စၢၤဖဲ လၢယုၤ ၈သီ, ၂၀၂၃နံၣ် ဒီးတၢ်အံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်ဃုာ်မုၢ်ဟးဖျိးလၢ ပုၤဒုသဝီဖိနီၣ်ဂံၢ်လၢအကထိကလးဃာ်ဃုာ် ဖဲကျဲမုၢ်ထံးဟီၣ်ကဝီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတနံၣ်န့ၣ်, SAC သုးခးလီၤတပျါဝဲကျိဆူ သဝီသုၣ်တဖၣ်အပူၤအဃီ, ပုၤသဝီဖိပိာ်မုၢ်တၢ်အိၣ်ဘၣ်ဒိဝဲနးနးကျိၣ်န့ၣ်လီၤ. တကးဒီးဘၣ်, သဝီဖိ လၢက---သဝီ (၂) ဂၤဘၣ်တၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီး မၤလီၤမၤကွဲၣ်အိၣ်လၢ SAC သုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ သဝီဖိအဂၤတၢ်လၢ က---သဝီန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီး မၤဆါပယုဲအိၣ်လၢ SAC ခိဖျိာ်ဒုၣ်ပာ်ကမာ်ဝဲလၢအမုၢ်ပုၤဘၣ်ထွဲဒီး လီၤကဝီၤတၢ်ပာ်ဆါအသုးန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအဘၣ်ဃုာ်အိၣ်ကမုၢ်ခိဖျိတၢ်ဒုးတၢ်ယုၤတဖၣ်အဟံၣ်ဃီန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ဒွဲၣ်အူဟးဂီၤဒီး ဂုၢ်ဆူၣ်ပျိဆူၣ်အိၣ်လၢ SAC သုးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သုးခးသံစ့ၢ်ကီၢ်ပုၤသဝီဖိဃုာ်မုၢ်ဟးဖျိးတၢ်လၢ ၁---သဝီ, ကျဲမုၢ်ထံးဟီၣ်ကဝီၤ, ဖဲလၢယုၤ ၁၁သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်လီၤ. ¹

တၢ်ခးလီၤတပျါကျိဖးဒိၣ်, တၢ်ဃုာ်မုၢ်ဟးဖျိးဒီး တၢ်ဒွဲၣ်အူမၤဟးဂီၤဟံၣ်ဃီ

ဖဲလၢယုၤ ၈သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပာ်တၢ်ပြးကီၣ်ကးကရူာ် (SAC) သုး န့ၣ်လီၤဝဲဆူ က---သဝီ, ကျဲမုၢ်ထံးဟီၣ်ကဝီၤ, ကစၢ်ဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဘျးဒဝဲၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. သုးလၢအလဲၤန့ၣ်ဆူ က---သဝီတဖုန့ၣ် အသုးရ့ၣ်သုးထံး တၢ်တသုၣ်ညါအိၣ်ဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်လီၤကဝီၤဖိသုၣ်တဖၣ်တဲဝဲလၢ, SAC သုးလၢအပူၤဂဲၤဖဲလီၤကဝီၤအပူၤအံၤမုၢ်ဝဲဒိၣ်ချ့သုးရ့ၣ် (ခမရ-၄၀၃, ၄၀၄, ဒီး ၄၀၅) န့ၣ်လီၤ. ဖဲအဝဲသုၣ်လဲၤန့ၣ်လီၤလၢသဝီပူၤအခါန့ၣ်, တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ SAC သုးပာ်ဖျိာ်တဖၣ်ဒီး တၢ်ဒိသဒါကမုၢ်သုး

¹ တၢ်ဂွံတၢ်ကျိလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒိးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲလၢယုၤလဲ ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၤကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တၢ်ဖဲ ဖဲဘျးဒဝဲၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီးအိၣ်ဆိးလီၤကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢ အဝဲနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂွံတၢ်ကျိလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအိၣ်ထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မုၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ်တၢ်ဂွံတၢ်ကျိန့ၣ်လီၤ.

(PDF) လၢအအိၣ်ဖဲ ဃ---သဝီလၢအဘူးဖဲန့ၣ်တဖျါ, ကျဲမ့ၢ်ထံးဟီၣ်ကဝီ, ကစၢ်ဒိၣ်ကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ခးစိလိာ်သး ဒီးကျိဖးဒိၣ်, ကျိဖဲသ့ၣ်တဖျါန့ၣ်လီၤ. သဝီခံဖျါအံၤ (က---ဒီး ဃ---သဝီ) န့ၣ်အိၣ်စဲဘူးလိာ်အသးဒ် သဝီတဖျါပီအသိးန့ၣ် လီၤ. ဒီဖျါလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အပီ, ကျိဖးဒိၣ်ချဲတနီၤလီၤတၢ်ပိၤဖးထီၣ်ဝဲဖဲသဝီပူၤအပီ ပုၤသဝီဖဲသ့ၣ်တဖျါ ဘၣ်ဃုာ်မ့ၢ်ဖျါဖဲ လၢတၢ်ပျဲတၢ်ဖုးအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပိာ်မုၢ်တဂၤလၢအမံၤမ့ၢ် ဒီမ---စ့ၢ်ကီး ဘၣ်ဒိဝဲလၢတၢ်ခးလီၤကျိဖဲတၢ်ဒုးဆၢကတီၢ် တချုးဒ်လၢ အဃုာ်ကွၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီမ---ဘၣ်ဒိးတၢ်ကူၤစါယါဘျါဖဲ ဒဝဲတၢ်ဆါဟံၣ်လၢကဘျါက့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ကၢ်ကွၢ်တကပၤ အပီ ဘၣ်ထီထီၣ်ဝဲ စတံဒ်သိးတၢ်ကမၤပုၤန့ၢ်အီၤအခိၣ်ဃံလၢ အကၢ်ကွၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, ဒုသဝီဖိလၢ သဝီ (၆) ဖျါ ဘၣ်ဃုာ်ထီၣ်ကွၢ်လၢ တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အိၣ် ကဒုခုၤသ့ၣ်ဝဲဖဲ အဘူးတၢ်တဖျါအဟံၣ်ပူၤဃီပူၤတနီၤ ဒီးလၢသီခါဖျါတနီၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိလၢအဘၣ်ဃုာ်အိၣ်ကမ့ၢ်တဖျါန့ၣ် အိၣ်ဝဲလၢ က---သဝီ, ဃ---သဝီ, ကနဲသံၤရံၣ်သဝီ, ကွဲမ့ၢ်ကိသဝီ, ကျိခိၣ်ခိၣ်သဝီ ဒီးပုၤနဲကိသဝီ, ကျဲမ့ၢ်ထံးဟီၣ်ကဝီ, ကစၢ် ဒိၣ်ကီၢ်ဆၢ, ဘျိးဒဝဲကီၢ်ရဲၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖဲသ့ၣ်တဖျါအံၤဘၣ်ကွၢ်ဆၢခဲဝဲတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲဘၣ်ဃးဒီး တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၢ်ခိသးသမ့, တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်ဒီး တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချဲတဖျါန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢအဃုာ်မ့ၢ်ဖျါတဂၤတဲဝဲလၢ “ပပျဲဘၣ်ကျိဖးဒိၣ်ဒီးကျိဖိတဖျါ ဒိၣ်မးအပီ ပဃုာ်န့ၣ်ဆူၣ်တပီၤအကျါဖဲပန့ၢ်ဟူကျိသီၣ်အခါန့ၣ်လီၤ. ပဘၣ်ကိာ်လီၤလၢထံကျိဒ်သိးဒီး ပယီၤသုးသုတထံၣ်ပုၤ တဂ့ၤအဂီၢ်. တၢ်န့ၣ်နးဒိၣ်မးလီၤ.ပထံၣ်ဘၣ်ပုၤဃုာ်မ့ၢ်ဖျါအဂ့ၢ်လၢ Facebook ပုၤဘၣ်ဆၢ ပတဆိကမိၣ်နီတဘျီလၢ တၢ်အံၤကကဲထီၣ်သးဒီးပုၤဘၣ်. ပဘၣ်လဲၤဒီဖျါတၢ်အံၤ နးဒိၣ်မးလီၤ.”

ပုၤဃုာ်မ့ၢ်ဖျါအနီၣ်ဂံၢ်ကအိၣ်ဝဲ ဟံၣ်ဒုၣ် ၃,၀၀၀ ဘျဲဒီး တၢ်တယၢ်ဝဲလၢ ပုၤကညီအနီၣ်ဂံၢ်အိၣ်ဝဲ ၁၀,၀၀၀ ဂၤဃုာ်ဃုာ်န့ၣ် လီၤ. (ဖဲလၢအိးကထီဘၣ် ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်) ပုၤသဝီဖဲသ့ၣ်တဖျါအံၤ က့ၤဆူၣ်အသဝီပူၤတဘျဲဒ်ဘၣ် မ့ၢ်လၢ SAC သုးတဖျါခး လီၤဒီးကျိဖးဒိၣ်ဆူၣ်သဝီပူၤဒီး ဃးဆုၣ်ဒိးတၢ်လၢသဝီပူၤ ဒီဖျါအဆိကမိၣ်ဝဲလၢ PDF သုးတဖျါဟူးဂဲၤဒီးဝဲဖဲဟီၣ်ကဝီအံၤအပူၤ အပီန့ၣ်လီၤ.

ပုၤသဝီဖိတနီၤ ဃုာ်ထီၣ်အဆၢကတီၢ် စိာ်တၢ်ကူၤတၢ်သိးတချုးနီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ဝံၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ် ပုၤသဝီဖိတနီၤက့ၤန့ၣ်သ့ၣ်လၢသဝီပူၤ ဒ်သိးကဟံးန့ၢ်တၢ်ကူၤတၢ်သိးဒီး တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်တနီၤန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢ က--- သဝီတဂၤ, တဲဝဲဒ်အံၤ “ပကက့ၤန့ၣ်လီၤဆူၣ်သဝီပူၤန့ၣ် တၢ်ဒုၣ်စၢၤအိၣ်ထဲ (၅) မံးနံးလီၤ. ဖဲပက့ၤတုၤလၢပဟံၣ်တဘျီဃီ ပထံၣ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်လၢအမၤလီၤသ့ၣ်အုးသးအုးပုၤဒိၣ်မးလီၤ.ပဟံၣ်ပဃီတဖျါန့ၣ်ဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၢ်ကွၢ်လၢ တၢ်ခးလီၤကျိအပီ ဒီး ဘၣ်တၢ်ဒွဲၣ်အူၤကွၢ်အီၤခဲလၢန့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ဖိတၢ်လံၤတဖျါန့ၣ် တၢ်ဂုၢ်ဆူၣ်ကွၢ်လၢလံၤစ့ၢ်ကီးလီၤ. သဝီဖိ (၆) ဂၤအဟံၣ် ဘၣ်တၢ်ဒွဲၣ်အူၤထီၣ်ကွၢ်အီၤလၢ SAC သုးန့ၣ်လီၤ.”



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖဉ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အိၤဖဲ လါယုၤလဲ ၂၀၁၅၊ ၂၀၂၃နံၣ်ဖဲ ဂ---သဝီ, ကျဲၤထံးဟီၣ်ကဝီ, ကစၢၢ်ဒိၣ်ကီၢ်ဆဉ်, ဘျဲးဒဝဲၢ်ကီၢ်ရ့ၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဖဉ်အံၤဟံးဖျါဝဲ ဟံၣ်တဖျါဝဲလၢဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤဒီး ဂုၢ်ဆူၣ်ပျီဆူၣ်ကွဲၣ်အိၤလၢ SAC သးတဖဉ်ဖဲ လါယုၤ စသီ, ၂၀၂၃နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- လီၢ်ကဝီသဝီဖိ)

တၢ်ဖိန့ၢ်သဝီဖိလၢအဂ့ၢ်ကျိၤတအိၣ်ဒီးမၤလီၤမၤပုၤသဝီဖိ

ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဖဲ လါယုၤ စသီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, တၢ်ဖိန့ၢ်ဝဲပုၤသဝီဖိ (၅)ဂၤ ပဉ်ဃုာ်ဒီး အပိၣ်မုၢ်ခံၣ် ဒီးပိၣ်ခွါသၢၤလၢ က--- သဝီန့ၣ်လီၤ. ပိၣ်မုၢ်လၢတၢ်ဖိန့ၢ်အိၤခံၣ် ဒီးပိၣ်ခွါတၢ်အမိၢ်အပၢ်သ့ၣ်တဖဉ် ဟ့ၣ်လီၤဝဲစု ၅၀၀,၀၀၀ ကူး ဒ်သိးတၢ်ကပျါကွဲၣ် အဖိသ့ၣ်တဖဉ်အံၤအဂီၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆဉ်သန့ကု သဝီဖိ ပိၣ်ခွါအဂၤခံၣ်ဘၣ်တၢ်က့ၤဖိန့ၢ်အိၤလၢ ပယီၤသးဒီး ပုၤတသ့ၣ်ညါနီၤဟူ ထွဲက့ၤလၢအဝဲသ့ၣ်တၢ်အိၣ်သးလၢတၢ်ဒုးဃာ်အပူၤတုၤအခဲအံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိခံၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ အူဝ---, သးနံၣ် ၅၀နံၣ် ဒီး အူပ--- ၄၈နံၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အဟံၣ်ဖိဃီဖိတဖဉ်ဟးလူၤဃုက့ၤအိၤတချးလၢဘၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါဆူတၢ် လီၢ်အဂၤ လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအယိန့ၣ်လီၤ. သဝီဖိလၢ က---သဝီတဂၤ တဲဝဲ, “ပုၤသဝီပုၤအံၤ ပုၤဟံၣ်အိၣ်ဝဲအဖျါ ၁,၅၀၀. ဖဲ ဃုာ်အခါန့ၣ် ပကန့ၣ်ဃုာ်လိာ်သးတချးနီၤတဂၤဘၣ်. ပနီၤဟူ PDF သးဖိတဖဉ် တဲဝဲလၢ သဝီပုၤန့ၣ် အိၣ်ထဲပုၤသံအစိၣ် လီၤ. မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်မတၢ်လဲၣ်န့ၣ် ပတသ့ၣ်ညါဘၣ်” ပုၤသဝီဖိလၢအဘၣ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျါတဖဉ်န့ၣ် မ့ၢ်ဝဲပုၤမၤအိၣ်စံာ်ဒီး မၤတၢ်လၢတနံၤ ဂီၢ်တနံၤဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တနီၤအဟံၣ်ဘၣ်တၢ်ဒွဲၣ်အူထီၣ်ကွဲၣ်အိၤ လၢ SAC သးအယိ အဝဲသ့ၣ်ကဟဲက့ၤအိၣ်ဝဲအဂီၢ်တသ့ လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖဉ် ကက့ၤဆူသဝီပုၤလၢကယိထံကွဲၣ်ပုၤသံစိၣ်တဖဉ်အဂီၢ် ဘၣ်ပျဲတၢ်ခီဖျါလၢ SAC သးခး လီၤဒဲးဝဲကျိၤဖးဒိၣ်ဆူသဝီပုၤအယိန့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ၊ က---သဝီ ဖဲလၢယုၤ၊ ဓသီ၊ ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ် SAC သုးဖိၣ်န့ၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲပုၤသဝီဖိအဂၤတဂၤလၢအမံၤမ့ၢ် မိၤန---၊ သးနံၣ် ၂၉နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲ ဒဝဲကလုာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဖိၣ်ဃာ်အိၤ (၂)နံၣ်အတီၢ်ပူၤ တၢ်မၤဆါပယုဲအိၤနးနးကလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲလၢ “ဖဲပယီၤသုးဖိၣ်ယၢ်အခါန့ၣ် အဝဲသ့ၣ်သံကွၢ်ယၢ်တၢ်အါမးဘၣ်ဃးဒီး PDF အိၣ်လၢဟီၣ်ကဝီၤပူၤအံၤဖါ, ဒီးအဝဲသ့ၣ် တဲယၢ်လၢ ယကဲ PDF သုးန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တီၢ်ယခိၣ်သ့ၣ်ဃံဒီးယစုတဖၣ် လၢကျိအခံန့ၣ်လီၤ. ယဘၣ်ကီၢ်တၢ်ဆါနးမးအယီ ယဖိးတံၢ် ဃာ်ယစုခံၣ် ဒီးအဝဲသ့ၣ်တခီ ဆဲးမၤဒၢၣ်ဒဲးယၢ်ကွၢ်ကွၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသုးဖိမၤဒၢၣ်ယၢ် န့ၣ်အိၣ်ဝဲ (၄) ဂၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဖိၣ်ဃာ် ယၢ် (၂) သီ. ဖဲန့ၣ်ဆၢကတီၢ် ပုၤသုးဖိလၢအကျါတဂၤအသးဂ့ၢ်တစဲးဒီး ဟဲစိၣ်ဒုးအိၣ်ယၢ်မ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ဖိၣ်ဃာ်ယၢ်ဆၢက တီၢ် ပယီၤသုးတဲယၢ်လၢ ‘သုကထီၣ်သတြီၤသုးဒီး ပယီၤသုးဒဲလဲၣ်. ပယီၤသုးန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်စုကဝဲၤဂ့ၢ်မးဒီး အပုၤနီၣ်ဂံၢ်အါ, အသုးနီၣ်ဂံၢ်အါ, နကထီၣ်သတြီၤအိၤဒီး တၢ်ဟံ်ဆၢသုးသ့ၣ်လဲၣ်’ တၢ်ဖိၣ်ဃာ်ယၢ်အဆၢကတီၢ် ယတူၢ်ဘၣ်မးလၢ ယလီၤဘၣ် လၢ လၢာ်ရၢ်အပူၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ် ဒွဲၣ်ယၢ်ဒီး မိၤထူခိၣ်, ထိယၢ်, တီၢ်ယၢ်, ထူတံၢ်ယၢ်ဒီတဂၤညါလီၤ. ခံသီဝံၤအလီၢ်ခံ, တၢ်ဒုးကဲ ထီၣ်လၢ ပယီၤသုးဒီး PDF ဘၣ်စၢၤအခါ, ပယီၤသုးခးလီၤဝဲ ကျိဖးဒိၣ် (၃) ဖျါန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ်ဝံၤ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဘုးတစိၣ်ဖိ. ဖဲန့ၣ်အခါ အဝဲသ့ၣ်စၢတံၢ်က့ၤယၢ် ကျိကျိဖိအယီ ယဃုာ်လီၤပျံၤန့ၢ်ဒီး ယဃုာ်ဖျိးကွံာ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲယဃုာ်န့ၣ်ဆူ ပုၤကျိအခါန့ၣ် ယခိၣ်ဖိးတပုၤနီၣ်တကပၤဘၣ်, ယဃုာ်ဃုာ်ဒီး ယတုၤဆူတၢ်ဃုာ်မ့ၢ်ဟးဖျိးအလီၢ်တတီၤန့ၣ်လီၤ.”

အပူၤကွံာ် (၂) နံၣ်, တချုးဒဲးလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဒဲးဘၣ်န့ၣ် SAC ဖိၣ်န့ၣ်စ့ၢ်ကီးပုၤသဝီဖိ ၁၄ဂၤလၢ က---သဝီ, ကျဲမ့ၢ်ထံးဟီၣ်ကဝီၤ, လၢအကျါပုၤဃုာ်ဒီး မိၤန---န့ၣ်လီၤ. ပုၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အံၤစ့ၢ်ကီး ဘၣ်တၢ်မၤဆါပယုဲအိၤ ဖဲတၢ်ဖိၣ်ဃာ်အိၤဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢခံတၢ်ပျါကွံာ်အဝဲသ့ၣ်ကိးဂၤဒဲးန့ၣ်လီၤ. မိၤန---တဲဝဲလၢ, ပုၤဖိၣ်အိၤဒီး မၤဒၢၣ်မၤလိာ်အိၤလၢခံတဘျီန့ၣ် နးဒိၣ်န့ၢ်ဒဲးအခိၣ် ထံးတဘျီ ဒီးအဝဲဘၣ်ဒိဝဲနးနးဖဲ အခိၣ်သ့ၣ်ဃံ, အမဲာ်သ့ၣ်, အစုဒီးအခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ပျါကွံာ်အိၤအခါန့ၣ်, အမဲာ် ချံခိၣ်ဃၢၤသ့ၣ်တဖၣ်တဲာ်ဒီး အမဲာ်သ့ၣ်ဒိတဘျီညါထီၣ်လုးထီၣ်လၢန့ၣ်လီၤ. အစုဒုကိာ်ဒီး အခိၣ်ဒုကိာ်သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးပုၤလီၢ် ပူၤကျဲ ခီဖျိလၢ ပယီၤသုးစၢဃာ်အိၤဒီး ပျံၤထးဖဲအဖိၣ်ဃာ်အိၤဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲတဲဝဲလၢ ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ် အါတက့ၢ် သူဝဲကျိအခံ ဒီးသုးအခိၣ်ဖဲဘုးတဖၣ် ဖဲအမၤဒၢၣ်မၤလိာ်အိၤအခါ မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်အစုသ့ၣ်ခိၣ်ဆါဖဲ အထီၣ်အိၤအခါန့ၣ်လီၤ.





တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖဉ်အံၤ ဘၣ်တၢ်ဒိန့ၢ်အီၤဖဲ လၢယုၤလံ ၂၀သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်ဖဲ ၈---သဝီ, ကျဲမုၢ်ထံးဟီၣ်ကဝီၤ, ကစၢၢ်ဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ဘျဲးဒဝီ ကီၢ်ရဲၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖဉ်အံၤဟံးဖျါဖဲ မိၤန--- အခီမဲၣ်လီၢ် လၢအနီၢ်ခိအလီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲဘၣ်တၢ်ဖိၣ်န့ၢ်အီၤဒီး မၤဒၢၣ်မၤလိာ် အီၤလၢ SAC သး ခံဘျီ ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်လၢ က---သဝီအခါန့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

သးသမူတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်အိၣ်ဝဲထဲလဲၣ်ဘၣ်ဆၣ်, သဝီဖိလၢအဖျါမ့ၢ်ဟးဖျါတနီၤ ဟဲက့ၤန့ၣ်သ့ၣ်ဝဲဆူသဝီပူၤ လၢတၢ်လိၣ်ဘၣ် ဂ့ၢ်ကီၢ်အူနီၢ်နီၢ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢယုၤ ၁၁သီ, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, ပုၤသဝီဖိလၢအမံၤမ့ၢ် လ---, သးနံၣ် ၁၉နံၣ်, အိၣ်လၢခ---သဝီ, ကျဲမုၢ်ထံးဟီၣ်ကဝီၤန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ခးသံအီၤလၢ SAC သး ဖဲအဝဲဟဲက့ၤန့ၣ်ဆူသဝီပူၤလၢကဟံးန့ၢ်အမိၢ်ကသံၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အမိၢ် အိၣ်ဒီးတၢ်ဆါထီၣ်ရီၤ ဒီးဖဲအဝဲသ့ၣ်ဖျါထီၣ်အဆၢကတီၢ် ဃုာ်စိာ်ကသံၣ်တချုးဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤ, ကညီဒီကလုာ်စၢဖျါကရၢ (KNU), လီၢ်ကဝီၤပုၤတဝါတၢ်ကရၢကရိတဖဉ် ဒ်အမ့ၢ် တၢ်ကပီၤကရၢ, ပနဲတၢ်က ပီၤကရၢ, ဒီး ကီၢ်နီၣ်ဝုပုၤဘၣ်ကီၢ်ဘၣ်ခဲကီၣ်စံၣ် (NRC), ဒီးလီၢ်ကဝီၤပူၤတၢ်ဘျီတၢ်ဘါကရၢတဖဉ်, ဟ့ၣ်လီၤဝဲတၢ်မၤစၢၤတဖဉ် ဖဲတၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝံအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကရၢကရိသ့ၣ်တဖဉ်အံၤ မၤစၢၤဝဲတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤတနီၤဒီး ဆူၣ်ချ့ကသံၣ်ကသီတနီၤလၢ ပုၤဖျါအိၣ်ကမ့ၢ်တဖဉ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျါကိာ်

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အီၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျ့တဖဉ်လၢ အၢၣ်လီၤ မၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်ကလံထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ် ကဝီၤဒူသဝီဖိတဖဉ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ် ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖဉ်အံၤ ဒ်သိးကဟံးဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖဉ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ် ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟံးသးသ့ၣ်တဖဉ်န့ၣ်လီၤ. နဖုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖဉ်ဖဲ www.khr.org အပူၤသ့ၣ် ဒ်န့ၣ်လီၤ.